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A Klub 20 éve kezdte működését, s a bejegyzés szerint jövőre már valóban 20 éves lesz. Ez 
alatt az idő alatt a hazai mezőgazdaságban gyökeres változások következtek be. A 
csatlakozásra felkészült, de az igazi versenyre még nem készen álló mezőgazdaságnak 
(gazdaságoknak) meg kellett erősödni, hogy a verseny és a technológiai megújulás 
kihívásainak eleget tehessen. Ebben a helyzetben "csatlakoztunk", s célkitűzésünk a 
felzárkózás segítése volt, olyan információk közreadásával, amelyek a megújuló szerkezetben 
egy új technológiai és piaci környezetben nyújtanak eligazodást. 

Természetesen nem vállalhattuk fel a teljes vertikumot, de olyan területen kezdtünk mozogni, 
amely visszahat az ellátói és termelői kör egészére. 

Az első lépés a fajtakísérletezés megszervezése volt. Abból indultunk ki, hogy bármit tesz bárki, 
az befektetéssel jár, s a befektetés célja a többletjövedelem kivétele a folyamatból. Ezt pedig 
egyedül az elvetett hibrid termésének értékesítéséből lehet megvalósítani! 

Ezzel párhuzamosan volt egy "kísérő" ötletünk is, a Kukorica Fajtaadatbázis létrehozása. Ennek 
lényege az lett volna, hogy a fajtatulajdonosok rendszeresen bejelentetik termesztésre 
ajánlott hibridjeiket, azok termesztési tulajdonságainak megjelölésével, szabad választás 
céljából. Az ötlet - akkor - naivnak bizonyult, ellentétes irányú volt a cégek marketing 
elképzeléseivel. Mégsem adtuk fel, s a továbbgondolásból származtak legfontosabb 
tevékenységeink: 

Megszületett a Top20 Fajtakísérleti Rendszer! 

Nyilván valónak tűnt az is, hogy a kísérletezésből - és természetesen a más területeken 
tapasztalt haladásból - származó, a termelést segítő információ továbbadásáról is 
gondoskodni kell! Hogy ez megtörténjen, elindítottuk hírlevelünket, s nyomtatott változatát, 
a Kukorica Barométert. 

A következő lépés a Kukorica Termésverseny megszervezése volt! Három alapvető célt 
tűztünk ki: 1. Felmérjük Magyarország és a Kárpát-medence tulajdonképpeni 
kukoricatermesztés kapacitásait és fejlesztési lehetőségeit; 2. Felkeltsük az érdeklődést az új 
eszközökben és eljárásokban rejlő lehetőségek iránt. 3. Kialakítsunk egy elit réteget a termelők 
között, akiknek szerepét a többiek elismerik és követendőnek tartják.  

A kezdeményezés sikeresnek bizonyult, s kellő kezdeti lendületet vett. Mára azonban 
stagnálás tapasztalható, amelyet részben az aszályhelyzetekkel sújtott évjáratok, részben a 
Covid-19, részben a kukoricatermesztés iránti növekvő szkepticizmusnak tudhatunk be. A 
Kárpát-medencei területszervezés nem bizonyult sikeresnek. A Vajdasági Régión kívül nem 
sikerült aktív kapcsolatot kialakítani termelőkkel. Az okokat feltártuk, de változást nem értünk 
el. 



Azonban úgy gondoltuk, nem állhatunk meg a hazai, "belterjes" információszerzés és 
továbbítás területén. Már 2014-ben megszerveztük az első külföldi tanulmányutat, az 
Amerikai Egyesült Államokba. A tevékenység azóta is folyamatos (a COVID miatt egy év 
kimaradt), kiterjedt Nyugat- és Kelet Európa, Afrika, Dél-és Közép Amerika egyes államaira, s 
2025-ben a 10. útra kerül sor, célja Thaiföld. Az utak jelentősen gazdagították a résztvevők 
szakmai és kulturális ismereteit, formálták a gazdák, s az ágazat más területeiről csatlakozott 
utazók egymás közti kapcsolatait, lehetővé tették családtagok, fiatalok részvételét. Az utak 
különleges értéke, hogy mindenütt bepillantást nyújtanak a mezőgazdaság szerveződésébe és 
irányításába, s eljutnak az ellátás, feldolgozás és termelés helyszíneire. Nem feledkeznek meg 
a kulturális élettel kapcsolatos ismeretekről, tapasztalatokról sem. 

Felismerve a globális felmelegedés hatásait és a romló feltételek között is fokozódó 
termékminőség iránti igényeket, 2010-ben csatlakoztunk, és támogattuk a Szegei 
Gabonakutatóban folyó kukorica toxikus gombabetegségeire vonatkozó kutatásokat. 

A közönségkapcsolati tevékenységek közül a különböző konferenciák, bemutatók 
szervezését, s az ilyen rendezvényeken való aktív részvételt említjük. Előadásainkat, 
hozzászólásainkat igénylik, szívesen veszik. 

Azon túl, hogy a 2021. november 26-án, pontosan 3 évvel ezelőtt a megválasztott 
tisztségviselői kar folytatta az előző időszak programjait, az eltelt időszakban egy jelentős 
próbálkozása volt a Klubnak, s ez a Vetőverseny bevezetésére vonatkozott. Az érdeklődés-
hiányra visszavezethető sikertelenségét azért nyugtázzuk sajnálattal, mert fontos szerepet 
tulajdonítottunk neki az újszerű technológiák (mulch-művelés, no-till módszerek) 
bevezetésében és kipróbálásában. A gondolatot nem dobtuk ki, e téren további 
erőfeszítéseket tervezünk! 

Azonban más területeken sem tétlenkedtünk! Ugyan részünkről lezártnak tekintjük a toxikus 
gombabetegségekre vonatkozó vizsgálatok kidolgozásában való közvetlen részvételt, nem 
mondunk le arról, hogy a kukoricatermesztés területén tapasztalható jelenkori legnagyobb 
kihívás elleni küzdelemben részt vegyünk. Miután a nemzetközi tudományos sajtóban is 
megtörtént az eredmények közlése, s a javaslatok immár hivatalos úton vannak, a gyakorlati 
termesztés számára is van mondanivalónk! A védekezésre, hibridválasztásra vonatkozó 
gyakorlati módszerek ismertetésére és bevezetésére, fel vagyunk készülve! 

Továbbléptünk a Top20 kísérletekből származó vizsgálati eredmények értékelésének 
fejlesztésében, s amennyiben erre az igényt sikerül felébreszteni, készek vagyunk praktikus 
fajtaválasztási tanácsot adni, illetve a fajtaválasztási gyakorlat fejlesztéséhez hozzájárulni.  

Talán nagyobb hangsúly kellett volna fektetni a tagsági kérdések elemzésére! A tagság nem 
házasság, tehát az amúgy azon a területen is lazulni látszó szabályok több kilengést engednek 
meg. Néhány alapvető kérdésben azonban meg kell egyezni: 

1. Az egyesületnek nem vezetése van, hanem tisztségviselői vannak! Nekik nem a 
megélhetés és életnívó fejlesztés melletti több kevesebb szakmai kielégülés a 
folytatott tevékenység elsődleges célja, tehát amit teljesítenek, azt elhivatottságból, s 
a szakma iránti elkötelezettségből teszik.  



2. Az Egyesület célja az is, hogy a tagok az általuk végzett tevékenységet sikeresebben 
folytassák. E területen már érdekek is érvényesülnek, s tudomásul kell venni, hogy a 
sikernek is ára van! 

3. A tagdíj részben a költségviseléshez való hozzájárulás, de a tevékenységgel kapcsolatos 
egyetértés és a teljesítmények elismerésének is kifejezője! Ha a felügyeleti szerv 
(Ügyészség) nem tartja úgy, hogy a tagdíjak fedezhetik az Egyesület működési 
költségeit, meg is szüntetheti azt. 

4. Az Egyesület működését biztosító anyagok és szolgáltatások nem égi adományok, 
hanem a piaci kategóriák! Nem fenntartható az Egyesület működése a tagdíjak 
befizetése, és nem lehetséges a tevékenységek fejlesztése a ProZea Alap folyamatos 
feltöltése nélkül! 

5. A tagság lehet a gazdálkodás motorja is, a tevékenységekhez kötődő megbízásokkal. 
Sokkal több megbízást várnánk a Top20-ban folyó fajtavizsgálatokra, a Kukorica 
Termésversenyben való részvételre, s a kapcsolatos szolgáltatásokra, 
Terméstanúsításra, …stb. Látszik, hogy ezek a tevékenységek nem igazi piaci 
versenyproduktumok, mint a vetőmag, a műtrágya és a növényvédőszer, de a termelés 
hatékonyságának fokozása szempontjából akár fontosabbaknak is tekinthetők. 

A következő tisztségviselői ciklus legfontosabb feladata lesz, hogy ezeket a kérdéseket 
áttekintse és rendbetételükkel az Egyesület gazdálkodását megerősítse, a prosperitást 
biztosítsa! 

Végül arról szeretném tájékoztatni a Tagságot, hogy az Elnökség elszánt az Egyesület további 
működtetése tekintetében! Azt is fontosnak tartja, hogy az Egyesület továbbra is Klub-
szerűen működjön, azaz szabályozott keretek között, a tagság akaratából és költségére 
tartsa fenn magát, a szubszidiaritás teljes mértékű érvényesülése mellett! 

Az elszántság a frissítés megvalósítása irányában nyilvánult s nyilvánul meg - legalábbis az 
elnöki poszton, mert a fennmaradás múlik rajta. A változtatás iránti igény nem az alelnöki 
és titkári posztokat érinti, hanem sokkal inkább az elnökit. A váltást - még, ha a koncepciók 
rendben is lennének - a kor követeli ki! Legyünk őszinték, mindkettő: a jelenlegi elnök kora 
és a kor, amely az elkövetkező években mezőgazdaság fejlődési pályájának felgyorsult 
változását hozza. 

Mind ezek mellett a tisztségviselői kar felmérte a lehetőségeket és megkérdezte a Tagságot 
véleményéről és szándékairól. A kapott válaszokból arra a következtetésre jutott, hogy ha a 
Tisztújító Közgyűlés a lezajlott felméréshez képest nem tesz új javaslatokat és nem hoz új 
határozatot, a jelenlegi Elnökség és Felügyelő Bizottság változatlan formában vállalja a 
következő ciklusra váró feladatok teljesítését. 

Köszönöm az Elnökség és a Felügyelő Bizottság munkáját, s várjuk a tagság döntését! 

Kőszárhegy, 2024. 11. 26. 

Dr. Szieberth Dénes 
elnök 


